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هوايي سبب شده تا 
ش�هركرد در مركز 
اس�تان چهارمحال و بختياري با داشتن باغات 
وسيع و پرثمر همواره مشهور باشد. با تمام اين 
مزايا، حالا خبرها حاكي از آن اس�ت كه شيوع 
خشكسالي و تغيير كاربري باغ ها موجب شده تا 
كم كم ج�اي اي�ن مناطق باصف�ا را پاس�اژها و 
مكان هاي تجاري بگيرد؛  موضوعي كه موجب شد 
تا مدير گنجينه آموزش و پرورش چهارمحال و 
بختياری ادامه دار شدن اين روند را سبب نابودي 
تدريجي باغات در اين شهر كه به باغ شهر معروف 
است دانسته و خواس�تار جلوگيري از آن شود.

    
»شهرکرد« که در گذش��ته به »دهکرد« شهرت 
داشت، یکی از ش��هرهای زیبا و سرس��بز استان 
»چهارمحال و بختیاری« به ش��مار م��ی رود که 
به س��رزمینی مرتفع، کوهس��تانی، برخ��وردار از 
جاذبه های طبیعی با چشم اندازی مسحورکننده 
و قدمتی کهن ش��ناخته می ش��ود. وجود باغات 
پرمحصول س��بب ش��ده تا این منطق��ه از لحاظ 
تولیدات انواع میوه از غناي خوبي برخوردار باشد 
و این در حالي است که وجود باغات متنوع در این 
ش��هر موجب ش��ده تا همواره از هواي دل انگیزي 
برخوردار ب��وده و به یک��ي از مهم تری��ن مناطق 

گردشگري طبیعي تبدیل شود.
   كاهش مساحت باغ ها بر اثر خشكسالي 
همان طور که گفته شد وجود انبوهي از باغات میوه 
در چهارمحال و بختیاري به خصوص شهرس��تان 
شهرکرد سبب شده تا همواره این استان از مناطق 
خوش آب و هوا و سرسبز به شمار رود . با این وجود، 
کاهش بارش و خشکس��الی های مس��تمر باعث 
خشک شدن چشمه ها، کاهش دبی قنوات و کم آبی 
رودخانه ها، تغییر نوع و زمان بارش، چرای بی رویه 

و ش��خم و ش��یار در عرصه های ملی از مهم ترین 
عوامل تهدیدکننده گونه های گیاهی چهارمحال و 
بختیاری بوده به طوري که این مهم در کاهش هر 
ساله میزان باغات در این استان خصوصاً شهرکرد 
تأثیر منفي داش��ته اس��ت. مدیر باغبانی سازمان 
جهاد کشاورزی چهارمحال و بختیاری با تأیید این 
مش��کلات مي گوید: »چهارمحال و بختیاری در 
خشکسالی های یک دهه اخیر با کمبود یک هزار 
و 300 میلیمتری بارش ها مواجه شده که به اندازه 
بارش دو س��ال این اس��تان اس��ت؛ موضوعي که 
موجب شده تا امس��ال به عنوان هفتمین استان 
خشک کشور شناخته شود.« این در حالي است 
که پیش از وقوع خشکسالی  65 درصد بارش های 
چهارمحال و بختیاری به صورت ب��رف بود و این 
در حالی است که سال زراعی جاری میزان بارش 
برف استان به کمتر از 20 درصد رسید. هم اینک 
س��ه درصد چهارمحال و بختیاری به خشکسالی 
ش��دید، 93 درصد خشکسالی متوس��ط و چهار 
درصد خشکسالی خفیف دچار شده است. ابراهیم 
شیرانی با تأیید این معضل مي افزاید: »چهارمحال 
و بختی��اری دارای 40 هزار هکتار باغ اس��ت که 
به دلی��ل وقوع پدی��ده خشکس��الی در یک دهه 
اخیر، نزدیک 80 درصد باغات این اس��تان دچار 

خشکسالی و خسارت شده است.«
   كاهش مساحت باغات در شهركرد

با وجود اینکه دسترس��ی به روان آب ها، قنات ها، 
چشمه ها و رودخانه ها و نیز وجود مرغزار تاریخی 
معروف به نام »چمن دهکرد« س��بب سرسبزي 
ش��هرکرد ش��ده اما نباید از یاد برد ک��ه احداث 
باغچه های مختلف در »باغ ش��هر« ش��هرکرد از 
سوی سبراندیشانی مانند حاج ابراهیم خان رئیسی 
دهک��ردی، حاج عبدالباق��ی صول��ت دهکردی، 
سیدحسین میرممتاز، سیدمحمدباقر امامی نجفی 
دهکردی و احمد مظاهری باعث ش��ده بود تا این 

شهر دارای آب و هوایی بسیار مطبوع در فصول گرم 
و سرد و پربارش در ماه های انتهایی سال باشد. مدیر 
گنجینه آموزش و پرورش چهارمحال و بختیاری 
با تأیید این موضوع مي گوید: »باغچه های احداث 
شده در شمال این ش��هر و احداث باغ آقا )تپه آقا، 
باقرآباد( در دهه 1310 هجری شمسی و بوستان 
گل سرخ )ملت( و بوستان جنگلی تهلیجان که در 
سال های پایانی دهه 1350 احداث شدند، همه و 
همه موجب شد تا با قاطعیت بتوان شهرکرد جدید 
و دهکرد قدیم را یک باغ ش��هر به حساب آورد.« 
بابک زماني پور مي افزاید: »در این بین همت اهالی 
شهرکرد در غرس انواع درختان مثمر و زینتی در 
حیاط های خانه هایشان اعم از گردو، تاک، سنجد، 
زردآلو، هلو، س��یب و یاس بنفش بخشی دیگر از 
فرهنگ مردم ش��هرکرد در توجه به سرسبزی و 

درختکاری را نش��ان می داد.« با تمام این مزایا و 
زحماتي که براي احداث این مناطق طي سال ها 
کشیده ش��د، اما برخي تغییرات از جمله احداث 
شهرک میرآباد در بالادست چاه های گدارچشمه و 
خانه سازی های مختلف از اواخر دهه 1350 به بعد 
در محدوده این باغات ع��لاوه بر آلودگی و کاهش 
آب دهی سرچش��مه ها همراه با تغییرات اقلیمی 
موجب ش��د تا عرصه این مجموعه های مصفّا به 
مرور کوچک و کوچک تر شود تا جایی که گاه از آنها 
چیزی جز خاطره  باقی نمانده است. مدیر گنجینه 
آموزش و پ��رورش چهارمحال و بختی��اری ادامه 
مي دهد: »ادامه دار بودن ای��ن تخریب ها در کنار 
وقوع خشکسالي سبب شده تا روز به روز از مساحت 
باغات در شهرکرد کاسته شود که این مهم مي طلبد 

تا قبل از رسیدن به فاجعه چاره اندیشي شود.«

هرجا که پاي مدیریت منابع آبي بلنگد، تالاب ها و 
دریاچه ها هم یکي پس از دیگري خشک مي شوند. 
مهم نیست سالي چند میلي متر حجم بارندگي هاي 
ثبتي در منطقه باشد؛ همین که صنایع مختلف 
بدون قاع��ده از منابع آبي برداش��ت کنند، کافي 
اس��ت تا فاتحه این ذخایر ارزشمند خوانده شود. 
معضلي که امروز به رغم تغییرات اقلیمي، کاهش 
نزولات آسماني و افزایش خشکسالي در مناطق 
مختلف کشور شاهدش هستیم. حالا هم رئیس 
سازمان حفاظت از محیط زیست با اعلام خشک 
شدن پنج تالاب بختگان، تشک، آمل، جازموریان 
و گاوخوني و تبدیل آنها به کانون گرد و غبار آب 
پاکي افزایش پدیده ریزگردها را روي دست تمام 
مردم کشور ریخته است. در این خصوص عیسي 
کلانتري تأکید مي کند: »پنج تالاب کش��ور آب 
ندارند؛ چراکه حق آبه آنها گرفته ش��ده و امروزه 

خشک  و به مرکز گرد و غبار تبدیل شده اند.« وي 
اضافه مي کند: »احیاي تالاب ها جزو سخت ترین 
وظایفي است که بر عهده سازمان محیط زیست 
قرار گرفته است؛ چراکه نیازمند آب است.« رئیس 
سازمان محیط زیست ادامه مي دهد: »متأسفانه 
حتي شهرهاي بزرگ ش��یراز، کرمان، زابل، اهواز 
و اصفهان هم به ش��دت تهدید مي ش��وند.« وي، 
مي گوید: »قبلًا کارهایي به ص��ورت ناقص انجام 
شده که امروزه خسارت آنها را مي دهیم و متأسفانه 

برخي از خسارت ها هم قابل جبران نیستند.«
    مديريت زيست بومي وجود ندارد

در حال حاضر احیاي برخي از تالاب ها س��خت 
اما غی��ر ممکن نیس��ت؛ این را رئیس س��ازمان 
محیط زیست در خصوص تالاب زریبار در استان 
کردستان مي گوید و تأکید مي کند: »مشکلات 
دریاچه مریوان با تکنولوژي پیشرفته غیرمکانیکي 

برطرف و امکان احیاي تالاب فراهم مي شود.« در 
حال حاضر دریاچه زریبار با مواد آلي انباشته شده 
پر شده است. همچنین تالاب انزلي هم که وسعت 
آن به 16 هزار هکتار مي رس��د نیز امکان احیای 
دوباره دارد، اما کمبود اعتبارات به عنوان معضلي 
براي نجات آن از خشکس��الي مطرح مي شود. از 
سه سال گذشته این تالاب نیاز به 49 هزار میلیارد 
تومان داش��ت که تأمین نش��د. تالاب هاي دیگر 
هم یا حق آبه دریافت نکردند، یا به علت افزایش 
سطح نیزارها و عدم تخلیه رسوبات خشک شدند. 
در خصوص ع��دم تخصیص حق آبه ک��ه به نظر 
مي رس��د به عنوان اصلي ترین معضل پیش روي 
حی��ات تالاب ها مطرح اس��ت؛ یک کارش��ناس 
محیط زیس��ت در گفت وگو با »جوان« مي گوید: 
»نبود مدیریت زیست بومي است که نمي گذارد 
منابع آبي به تالاب ها برسد.« حمیدرضا میرزاده 

اضافه مي کند: »مدیریت منابع آبي بر عهده وزارت 
نیرو است؛ مسئولان این وزارت خانه با اهدا مجوز 
برداشت بي رویه و غیراصولي به جهادکشاورزي، 
تولید محصولات را در شرایطي افزایش مي دهند 
که تالاب ها و زیست بوم کشور روز به روز به سمت 

بیشتر خشک شدن پیش مي روند.«
این دوست دار محیط زیست ادامه مي  دهد: »در 
کنار جهادکش��اورزي، صنایع و معادن آب بر هم 
با مدیریت س��ازمان صنعت و معدن کشور مایه 
حیات را تمام و کمال به ت��اراج مي برند. اگر بعد 
از اولویت  هاي مصرف آب ش��رب، کش��اورزي و 
صنایع و معادن منابع آبي بماند، در آخر به زیست 
بوم اختصاص داده مي ش��ود.« می��رزاده تأکید 
مي کند: »با این تفاس��یر مدیریت زیست بومي 
در بین سازمان  هاي کشور وجود ندارد و تا وقتي 
هم این هماهنگي بین سازمان هاي وزارت نیرو، 
جهادکشاورزي و وزارت صنعت و معدن به وجود 

نیاید، باید شاهد همین وضعیت باشیم.«
    مديران بازنشسته برنامه اي براي آينده ندارند

در حالي به گفته کارشناسان؛ استان هاي کشور 
تنها از ی��ک س��وم بارندگي هاي دنی��ا برخوردار 
مي شوند که در مقابل حجم تبخیر منابع آبي سه 
برابر است. کارشناس محیط زیست با تأیید مطلب 
فوق مي گوید: »متأس��فانه هرکدام از سازمان ها 
به دنب��ال افزایش عملکرد خودش��ان هس��تند. 
جهادکش��اورزي افزایش تولید را رقم مي زند، اما 
نمي داند ای��ن کار به چه بهایي انجام مي ش��ود و 
همین خودکفایي هاي بي حساب و کتابي که در 
بخش ه��اي مختلف رقم مي خورن��د در نبود آب 
به وابستگي شدید تبدیل مي ش��وند.«  میرزاده 
معتقد اس��ت از عواملي که نمي گذارد صنایع به 
سمت تصفیه و اس��تفاده مکرر از منابع آبي بروند 
و جهادکش��اورزي هم توجهي به سیس��تم هاي 
نوین آبیاري توجهي نکند، بهاي کم آب اس��ت. 
وي در این خصوص ادامه مي دهد: »تا وقتي براي 
صنایع و کشاورزان تولید صنعتي و ذخیره منابع 
آبي صرفه  نداشته باشد، همین روال ادامه دارد.« 
از این رو براي مدیریت زیست بوم، ضرورت اصلاح 
چرخه اقتصادي کشور است که به شدت نیاز است. 
این دوست دار محیط زیست اضافه مي کند: »با این 
تفاسیر این بي عرضگي محیط زیست نیست که روز 
به روز بر تعداد تالاب هاي خشک شده مي افزاید؛ 
بلکه بها دادن به توسعه ناپایدار است که در همه 
دولت ها دنبال مي ش��ود. دلیل ای��ن موضوع هم 
چیزي جز سیستم مدیریت پیر نیست. چراکه این 
مدیران نهایتاً بازده زماني کوتاهي را برنامه ریزي 

مي کنند و براي آینده دور برنامه اي ندارند.«

 هتل هاي خالي ايران 
به خارجي ها يارانه مي دهند!

با بالا رفتن قيمت ها و گراني هاي حاكم بر بازار، وضعيت گردشگري و 
مسافرت ها هم كمي بهم خورده است. چند روز پيش بود كه اعلام شد 
حدود 80 درصد هتلداران خراسان شمالي آماده اند تا هتل هاي خود را 
بفروشند. هر چند با نزول ارزش ريال و بالا رفتن قيمت ارزهاي ديگر 
در مقابل ريال ايران، حالا گردشگران زيادي در خارج از كشور، ايران 
را مقصد تفريح و گردش خود انتخاب مي كنند، اما در اين شرايط هم 
گروهي معتقدند كه با اين كار عملاً به خارجي ها امتياز مي دهيم و به 
گفته رئيس جامعه هتلداران ايران، با اين نوسانات ارز هتل هاي ايران 
»مفت فروشي« مي كنند و در واقع به خارجي ها »يارانه« مي دهند. 

    
با اینکه تا چندي پیش هتل ها در مورد میزان اقامت مس��افران و اینکه 
نباید خانه هاي ش��خصي به عنوان اماکني براي اسکان گردشگران به 
موازات آنها کار کنند، انتق��ادات زیادي را مط��رح مي کردند، اما حالا 
مهم ترین عامل در بروز مش��کل در اداره هتل ها بحث دو نرخي شدن 
و پایین بودن قیمت خدمات به خارجي ها در مقابل قیمت ریال و دلار 
است.  بر همین اساس روز گذشته رئیس جامعه هتلداران ایران اعلام 
کرد: »با این نوسانات ارز هتل هاي ایران »مفت فروشي« مي کنند و عملًا 

به خارجي ها »یارانه« مي دهند.«
البته جامعه هتلداران بارها از سازمان میراث فرهنگي، صنایع دستي 
و گردشگري درخواس��ت کرده اند که تعیین نرخ ارزي را براي هتل ها 
مجاز کند اما تا کنون هیچ تصمیم قابل اجرایي در این رابطه اتخاذ نشده 
است و جمشید حمزه زاده هم در این مورد گفته: »سازمان با کلیت این 
موضوع موافقت کرده است، فقط باید نحوه اجراي آن مشخص شود که 

پیگیري آن به دلیل تغییر معاون گردشگري به تعویق افتاد.«
وي در واکنش به اعتراض ها و نگراني هایي که به دو نرخي شدن هتل ها 
شده و آن را عامل گراني بسته سفر ایران دانسته اند و تأکید کرد: »مطمئناً 
در تعیین نرخ ارزي ملاحظات مجریان تورها در نظر گرفته مي شود تا 
سفر به ایران گران نشود، اما مگر ما چقدر گردشگر خارجي داریم که در 
برابر ارزي شدن نرخ هتل ها این همه مقاومت نشان داده مي شود. درست 
است که آمار داده اند 5 میلیون سفر به ایران انجام شده اما مگر چند نفر 
آنها با تور به ایران س��فر کرده اند که آژانس ها این همه نگران اند. ضمن 
این که همیشه بیشترین تخفیف ها و ملاحظات را براي آژانس ها قائل 

شده ایم، بنابراین حتي یک درصد جاي نگراني نیست.«
    افزايش قيمت و ريزش مسافر

هر سال نرخ  هتل ها براساس تورم افزایش مي یابد. نرخ تورم امسال هم 
بیش از50 درصد اس��ت بنابراین نظر هیئت مدی��ره جامعه هتلداران، 
افزایش نرخ تا 30 درصد است که البته به نظر استان ها بستگي دارد. با 
توجه به نرخ تورم و شرایط اقتصادي، این افزایش احتمالاً بین 20 تا 30 
درصد باشد.  رئیس جامعه هتلداران ایران در این باره گفت: »با توجه به 
این که نرخ هتل ها با هماهنگي اداره هاي میراث فرهنگي، صنایع دستي 
و گردشگري استان ها تعیین مي شود به همه رؤساي جوامع اعلام شده 
اس��ت با هماهنگي مدیرکل میراث فرهنگي و گردش��گري استان و به 
تناسب ش��رایط هر منطقه، این نرخ ها را تعیین کنند که در هر استان 
متفاوت خواهد بود.« البت��ه در کنار تمام صحبت ه��اي رئیس جامعه 
هتلداران باید گفت که در حال حاضر مخاط��ب اصلي هتل ها جامعه و 
شهروندان ایراني هستند و آنچنان که بیش��تر هتلداران اعلام کرده اند 
میانگین ضریب اشغالشان به 50 درصد هم نمي رسد، بنابر این سیاست 
افزایش نرخ تا 30 درصد مي تواند به ریزش بیشتر این قشر منجر شود.  
هر چند حمزه زاده معتقد است: »تعیین قیمت به ظرفیت هتل بستگي 
زیادي دارد، هتل هایي در مازندران و اصفهان هستند که هر قیمتي بدهند 
باز مسافر خاص خود را دارند، اما هتل هایي هم هستند که اگر این افزایش 
قیمت را اعمال کنند مسافران فعلي شان را هم از دست مي دهند که یقیناً 

آنها با توجه به این شرایط نرخ گذاري خواهند کرد.«

 خدمت رساني شهرداري كرج 
به زائران اربعين حسيني )ع(   

با تصويب شوراي اسللامي شهر كرج،     البرز
شهرداري اين كلانشهر در ايام اربعين 
حسيني)ع( با برپايي موكب در كشور عراق به زائران حسيني)ع( 

خدمت رساني مي كند. 
معاون خدمات شهر شهرداري کرج با اعلام این خبر گفت: لایحه مذکور با 
اعتبار 200 میلیون توماني تهیه و مقرر شده مطابق با سال هاي گذشته با 
همکاري ستاد عتبات عالیات براي ارسال تجهیزات و نیروي انساني به آنجا 
اقدام شود.  حسن مدیرروستا ادامه داد: سال گذشته خودروهاي آمبولانس 
آتش نشاني را به همراه تجهیزات و نیروي انس��اني براي برگزاري مراسم 
اربعین حسیني در شهر نجف عراق اعزام کردیم.  وي افزود: امسال هم قرار 
است در این قالب اعزام 150 پارکبان شهرداري کرج و ارسال تجهیزات و 
وسایل براي ارائه خدمات را در شهر نجف عراق انجام دهیم، چون در خصوص 
جابه جایي زائران توسط وسائل حمل و تقل عمومي شهرداري ها هم از سوي 
کشور عراق اعلام شده که فقط تا سر مرز ایران مي توانیم از وسایل حمل و 
نقل عمومي کشورمان استفاده کنیم.  مدیرروستا بیان کرد: در حال حاضر 
محلي براي انجام امور نظافت و پاکسازي توسط نیروهاي شهرداري در شهر 
نجف عراق تعیین شده و قرار است شهرداري ها بر این اساس تصمیمات و 
حیطه وظایف خود را مش��خص کرده و اعلام کنند.  اکبر سیم نژاد رئیس 
کمیسیون فرهنگي شوراي شهر هم گفت: وظیفه شرعي، قانوني و عرفي ما 
است که در زمینه برگزاري هرچه باشکوه تر مراسم اربعین حسیني در کشور 
عراق همکاري لازم را لحاظ و منظور کنیم و در این میان ارائه خدمات در این 

مورد در شهر نجف از سوي شهرداري ها اهمیت زیادي دارد. 

محمدرضا هاديلو

برداشت۱۰۰ تن گياه دارويي در گناباد
    خراسان جنوبي مدير جهاد كش�اورزي گناباد از برداش�ت حدود ۱۰۰ تن گياهان 

دارويي از مراتع اين منطقه خبرداد. 
علیرضا حسین زاده گفت: شرایط ویژه گناباد از لحاظ اکولوژیکي و تنوع اقلیمي باعث شده گیاهان دارویي 
زیادي در آن رشد کند.  وي افزود: در حال حاضر 25 درصد از عرصه هاي گیاهي گناباد گیاهان دارویي 
خود رو تشکیل مي دهد که ظرفیت اقتصادي زیادي را ایجاد کرده است.  مدیر جهاد کشاورزي گناباد 
تصریح کرد: محدودیت در بازار فروش محصولات گیاهان دارویي متأسفانه زمینه رشد و ایجاد اشتغال 
این نوع گیاهان را گرفته است که ایجاد بازارهاي فروش و بازاریابي آن خواهد توانست قدم خوبي در رشد 
این حرفه باشد.  وي بیان کرد: این گیاه داراي مقاومت خوبي بوده و نیاز آبي بسیار کمي نیز دارد که برنامه 

جهادکشاورزي در گناباد افزایش سطح زیر کشت این گیاه با پرداخت تسهیلات مي باشد.

توليد ۱۱ هزار تن بذر گندم در استان قزوين
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان قزوين گفت: ساليانه بيش      گيلان
از ۱۱ هزار و ۴۰۰ تن بذر گندم آبي و ديم در واحدهاي فرآوري بذور 

استان توليد مي شود. 
فاطمه خمسه گفت: ارقام بذور تولیدي استان را؛ پیشتاز، پیشگام، سیروان و پارسي ذکر کرد.  وي با اشاره به 
این نکته که استفاده از بذر مناسب و اصلاح شده در تولید و کیفیت محصول نقش به سزایي دارد افزود: در 
حال حاضر چهار واحد فرآوري و تولید بذر گندم در استان قزوین فعال هستند.  خمسه به سیاست هاي جهاد 
کشاورزي در حمایت از واحد فرآوري تولید بذر اشاره کرد و گفت: جهاد کشاورزي با عقد قرارداد با واحدهاي 
فرآوري بذر مورد نیاز کشاورزان را در تولید محصول تأمین خواهد کرد.  به گفته وي؛ در سال زراعي جاري 

بیش از 13۷ هزار هکتار از اراضي کشاورزي استان به زیر کشت گندم آبي و دیم خواهد رفت.
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سازمان ها به جاي اقدام و عمل فقط هشدار مي دهند

تبديل 5 تالاب  كشور به كانون گرد و غبار

شهركرد باغ شهري بدون باغ

 آغاز ساخت ۱۰۰۰ واحد مسكوني 
براي افراد نيازمند استان بوشهر    

استاندار بوشهر از آغاز عمليات اجرايي      بوشهر
يك هزار واحد مس�كوني براي افراد 

كم بضاعت در اين استان خبر داد. 
عبدالکریم گراوند در نشست ستاد ساماندهي امور جوانان گفت: در نیمه 
دوم مهر ماه سال جاري با حضور رئیس کمیته امداد امام خمیني)ره( 
کشور عملیات ساخت یک هزار واحد مسکوني ویژه مددجویان کمیته 
امداد اس��تان بوش��هر اجر مي ش��ود که 50 درصد هزینه این پروژه را 
استانداري بوشهر تأمین مي کند.  وي افزود: ایجاد اشتغال پایدار براي 
جوانان و به ویژه فارغ التحصیلان جوان امري بسیار مهم و اساسي است 
و مسئولان در این زمینه باید نهایت توان و ظرفیت خود را به کار ببندند.  
این مسئول با تأکید بر اینکه ایجاد اشتغال نباید منوط به اشتغال دولتي 
باشد خاطرنشان کرد: دولت زمینه هاي لازم را براي اشتغال و کارآفریني 
فراهم مي کند و البته نگاه ما به اشتغال باید به سمت کارآفریني و ایجاد 
کارگاه هاي تولیدي تغییر کند و نباید اش��تغال را فقط دولتي بدانیم.  
استاندار بوش��هر بر لزوم تأمین مس��کن براي جوانان تصریح کرد: کار 
آفرینان و افراد متخصص و توانمند باید مورد حمایت ویژه قرار بگیرند 
تا بتوانند با راه اندازي مراکز تولیدي، نسبت به جذب افراد جدید و ایجاد 
اش��تغال پایدار اهتمام ورزند و بانک ها باید همکاري بیشتر و مؤثرتري 
با تولیدکنندگان داشته باش��ند.  گراوند خواستار سرعت بخشیدن در 
پرداخت تسهیلات ازدواج ش��د و ابراز داشت: گزارش ماهانه بانک ها به 
دبیرخانه ستاد در بحث پرداخت تس��هیلات در حوزه ازدواج ارائه شود 
و موانع موجود براي زوج هاي جوان باید برداش��ته شود تا در کمترین 
زمان ممکن این تسهیلات پرداخت شوند.  وي تأکید کرد: تأمین مسکن 
جوانان، گامي در راستاي تسهیل ازدواج است و مدیران ذیربط نهایت 

تلاش خود را براي تحقق این مهم به کار گیرند. 

 افتتاح 2۰۰پروژه شركت توزيع برق
 استان زنجان     

آيين افتتلاح 200 پروژه اين شلركت در      زنجان
حوزه هلاي تأميلن بلرق بخش هلاي 
زيرساختي صنعتي، كشاورزي، مراكز آموزشي و اداري، بهداشتي و درماني 
و نيز اصلاح و بهينه سازي شبكه هاي توزيع برق سراسر استان برگزار شد. 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق در اس��تان زنجان گفت: کاهش 
تلفات انرژي و هوشمندس��ازي ش��بکه هاي توزیع برق ک��ه یکي از 
پروژه هاي مهم وزارت نیرو در تحقق بندهاي اقتصاد مقاومتي و تحقق 
شعار سال مي باشند.  مهندس علیزاده به وضعیت شاخص هاي آماري 
شرکت پرداخت و افزود: هم اکنون با 560 مگاوات پیک بار و بیش از 
440هزار مش��ترک و تعداد 9483 دستگاه پس��ت هوایي و زمیني با 
قدرتي معادل 14۷4مگا ولت آمپر نزدیک به 14 هزار کیلومتر شبکه 
توزیع برق فشار ضعیف و فشار متوسط به طور شبانه روز به مردم شریف 

استان خدمت رساني مي کند. 

 بهره برداري از 39 طرح صنعتي 
در چهارمحال و بختياري      

رئي�س س�ازمان صنع�ت، معدن و      چهارمحال و بختياري
تج�ارت چهارمح�ال و بختياري از 

بهره برداري ۳۹ طرح صنعتي در استان خبر داد. 
نعیم امامي اظهار داشت: در س��ال جاري تکمیل 50 طرح صنعتي در 
استان هدف گذاري شده که در شش ماه نخس��ت امسال 39 طرح به 
بهره برداري رسیده است.   وي عنوان کرد: با به بهره برداري رسیدن این 
تعداد طرح بیش از 400 شغل در بخش صنعت این استان ایجاد شد.   
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري ادامه داد: 
سال گذشته 64 طرح بالاي پیشرفت فیزیکي 60 درصدي در این استان 
به بهره برداري رسیده که این طرح ها با بهره گیري از تسهیلات اقتصاد 
مقاومتي تکمیل شده اس��ت.  امامي بیان کرد: در مجموع 113 طرح 
طي سال گذشته تاکنون در این استان تکمیل و به بهره برداري رسیده 
است.   این مسئول افزود: 89 طرح صنعتي دیگر در استان براي تکمیل 
هدف گذاري شده که با تکمیل کلیه طرح هاي هدف گذاري شده بیش 

از 6 هزار شغل در استان ایجاد مي شود.

 ديدار 3/4ميليون گردشگر 
از جاذبه هاي آذربايجان غربي      

    آذربايجان غربي رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري آذربايجان غربي 
گفت: نيمه نخست امسال سه ميليون و ۴۰۰ هزار نفر از جاذبه هاي 

تاريخي و طبيعي استان ديدن كردند.
جلیل جباري با بیان اینکه این آمار در مقایس��ه با مدت زمان مش��ابه 
پارسال 16 درصد رشد نشان مي دهد اظهار داشت: تخت سلیمان، قره 
کلیسا، کاخ موزه باغچه جوق، غار س��هولان و تپه هاي تاریخي از جمله 
حسنلو از مهم ترین آثار مورد بازدید در این مدت بوده است.  وي با بیان 
اینکه امسال تاکنون 985 هزار و 43۷ نفر در مراکز اقامتي استان پذیرش 
شده اند افزود: این میزان نیز در مقایسه با مدت زمان مشابه پارسال 15 
درصد افزایش نشان مي دهد.  جباري با بیان اینکه ضریب اشغال هتل ها 
83/5درصد بود و میانگین این ضریب اش��غال در شش ماهه امسال به 
حدود 48 تا 50 درصد رسید عنوان کرد: سال گذشته ضریب اقامت در 
هتل ها و مراکز اقامتي و اقامتگاه هاي بوم گردي استان 36 درصد بود و 
این میزان در سال جاري به ۷2 درصد رسید.  وي توسعه سرمایه گذاري 
در بخش گردشگري از اولویت هاي این سازمان دانست و بیان داشت: 
امسال 420 طرح صنایع دستي، بوم گردي و گردشگري با 480 میلیارد 
ریال اعتبار در کارگروه اش��تغال مصوب شده است.  جباري با تأکید بر 
توجه به توسعه زیرساخت هاي استان در بخش گردشگري اضافه کرد: 
این اس��تان در کنار هم مرزي با سه کش��ور خارجي از تاریخ و تمدن و 
ظرفیت هاي بالایي در بخش گردشگري برخوردار است که باید از آنها 

بهره کافي براي توسعه صنعت گردشگري برد. 

 پرداخت تسهيلات رونق توليد 
به 5۰ واحد توليدي در سمنان 

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت       سمنان
اس�تان س�منان از پرداخ�ت ۱۷۰۰ 
ميليارد ريال تسهيلات رونق توليد به ۵۰ واحد توليدي اين استان 

در سال جاري خبر داد. 
بهروز اسودي گفت: با توجه به ابلاغ بسته حمایتي تسهیلات رونق تولید 
سال 9۷ و طي کارشناسي کمیته بررسي تسهیلات و تأمین مالي بنگاه هاي 
تولیدي اس��تان، 50 واحد تولیدي متقاضي تسهیلات به بانک هاي عامل 
معرفي شدند.  وي افزود: از این 50 واحد معرفي شده، 24 واحد مربوط به 
بخش صنعت و 26 واحد نیز مربوط به بخش کشاورزي است که به میزان 
1۷00 میلیارد ریال تس��هیلات دریافت مي کنند و با پرداخت این مبلغ 
تسهیلات، 188 فرصت شغلي جدید در بخش تولید استان ایجاد خواهد 
شد.  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان ادامه داد: از آغاز 
ثبت نام تسهیلات رونق تولید سال 9۷، 210 واحد تولیدي استان متقاضي 
دریافت تسهیلات شده اند که از این تعداد 120 واحد مربوط به بخش صنعت 
و 90 واحد نیز مربوط به بخش کشاورزي اس��ت.  وي با اشاره به اهمیت و 
ضرورت پایش و نظارت در تسهیلات رونق تولید افزود: از مجموع 202 واحد 
صنعتي دریافت کننده تسهیلات در سال گذشته، 146 واحد مورد نظارت و 
پایش قرار گرفتند که ۷9 درصد پرداخت تسهیلات تعهد شده محقق شده و 
با ایجاد 9۷6 فرصت شغلي جدید در بخش صنعت 83 درصد از تعهد اشتغال 
در این واحدها محقق شده است.  اسودي خاطرنشان کرد: در بخش رفع 
موانع تولید این کارگروه تاکنون مشکلات 628 واحد تولیدي استان بررسي 
و در جهت رفع موانع این واحدها 1501 مصوبه به تصویب اعضاي کارگروه 

رسیده که ۷3 درصد مصوبات اجرایي و مابقي در دست اجرا هستند. 

پنج تالاب بختگان، تشلك، آمل، جازموريلان و گاوخوني آب ندارند 
و خشك  شده اند. معضلي كه رئيس سلازمان محيط زيست نيز ضمن 
تأييلد آن از تبديل تالاب هلا به كانون گلرد و غبار هشلدار مي دهد. 
مسئله اي كه طي چند سال گذشلته فقط به دادن همين هشدار ختم 
شده و هيچ برنامه اي براي جلوگيري از خشك شدن يا احياي تالاب ها 

در نظر گرفته نشده است. البته در اين راستا كارشناسان محيط زيست 
معتقدند اين مشكلات به دليل عدم همكاري سازمان هاي وزارت نيرو، 
جهادكشلاورزي و وزارت صنعت و معلدن به وجود آمده اسلت و اين 
بخش ها هستند كه با نداشلتن مديريت زيسلت بومي منجر به تاراج 
رفتن منابع آبي و در نتيجه تبديل تالاب ها به كانون ريزگردها شده اند. 

88498441سرويس  شهرستان

ميترا شهبازي
   گزارش يك

آگــهی منـاقصه  عمـومی

دهقان- شهردار ورامین 


